
 
SPRAWOZDANIE 

z działalności Komisji Międzyzakładowej Pracowników Oświaty i Wychowania NSZZ 

„Solidarność” w Katowicach za 2008 rok 

 

 

1. Liczba placówek, w której są członkowie „S” – 45, w tym 16, w których tylko jedna 

osoba naleŜy do „S”. 

2. Liczba członków – 239, w tym 29 emerytów. 

3. Ilość zebrań Komisji – 8. 

4. Ilość zebrań ogólnozwiązkowych – 6. 

 

 

I. Sprawy organizacyjne 

 

Komisja Międzyzakładowa  Pracowników Oświaty i Wychowania pracuje w składzie: 

Przewodnicząca – G. Korus, Wiceprzewodniczący - P.TeliŜyn, B. Bednarczyk – 

Sekretarz, J. Palacz – Skarbnik, M. SkręŜyna, E. Drwal,  

P.Ochoński. 

Rezygnacja (przejście na emeryturę i rezygnacja z pracy w oświacie)- M.Krenzel i  

J.Szuły 

Pomimo ograniczonych środków finansowych  nasza organizacja zatrudnia sekretarkę 
na ½ etatu ( z przerwą czerwiec – sierpień). 
Systematycznie dokonuje się zmian na tablicy informacyjne, takŜe w związku z 

krajowymi waŜnymi wydarzeniami. 

Systematycznie kontrolujemy ściągalność składek. 

W razie potrzeb wysyłamy na szkolenia osoby pracujące w komisjach socjalnych. 

W dalszym ciągu w kwestii rachunkowości i rozliczeń z  Urzędem Skarbowym 

zatrudniamy księgową. 
Płacimy takŜe za uŜywanie biura (kwota ciągle rosnąca). 

 

 

II. Współpraca z jednostkami organizacyjnymi związku na szczeblu regionu i kraju. 

 

1. Witold Terlecki jest delegatem na Walne Zebranie Delegatów Regionu. 

2. Gabriela Korus, Piotr TeliŜyn, Witold Terlecki są delegatami na Walne 

Zebranie Delegatów Sekcji Regionalnej Oświaty. 

3. Istnieje ścisła współpraca z  Przewodniczącym RSO – Lechem Ordonem, 

Regionem Śląsko-Dąbrowskim, Sekcją Krajową: 
 - pomoc przy wnioskowaniu o Medale KENu, nauczyciel z ZSZ-P 

  otrzymał Medale KEN, 

- uczestnictwo w pikiecie w ramach ogólnopolskiego protestu, pod Urzędem 

  Wojewódzkim (15 osób) dnia  29.04., 

- udział w ogólnopolskiej manifestacji w Warszawie (11 osób) dnia 28.08, 

- udział w ogólnopolskiej pikiecie pod   MENem dnia 28.08, 

- wejście w spór zbiorowy z rządem w lutym 



- zbieranie podpisów pod obywatelskim projektem zmian Karty Nauczyciela. 

                  4.  Korzystamy z pomocy biura prawnego ZR, jego prawnicy wspomogli naszego 

                       związkowca w sądzie pracy, prawnicy udzielili szeregu ekspertyz prawnych . 

                   5. Staramy się współdziałać z ZNP  w kwestiach warunków pracy i płacy, w tym 

      

     zakresie podjęliśmy działania: 

     -  podpisanie pisma o współpracy w obszarze płac pracowników oświaty, 

     -  pikieta pod Urzędem Wojewódzkim w dniu przyjazdu minister K. Hall do 

        Katowic, 

     - pikieta pod  urzędem Miasta w sprawie podwyŜek dla pracowników 

       administracji i obsługi w dniu 27 maja, 

     - wsparcie strajku organizowanego prze ZNP dnia 27.05., 

     - wspólne pisma do Prezydenta Miasta i Przewodniczącego Rady Miejskiej  

       w sprawie niezwłocznych podwyŜek dla pracowników niepedagogicznych. 

      

 

III. Reprezentowanie członków wobec władz, organów samorządowych i nadzoru. 

 

1. G. Korus systematycznie spotykała się z Wiceprezydentem Miasta – Krystyną 
Siejną, Naczelnikiem WE UM M. śyrkiem, pracownikami Kuratorium m.in. w 

sprawach zwolnień pracowników, zmian w dofinansowaniu doskonaleń 
nauczycieli, kwalifikacji i organizacji roku szkolnego, zjawiskom 

dyskryminacji w placówkach oświatowych. 

2. G. Korus uczestniczyła w sierpniowych konferencjach kuratorium z 

dyrektorami szkół. 

3. Wskutek ponad rocznych rozmów z władzami miasta nastąpiła zmiana 

Uchwały RM w sprawie sposobu wynagradzania pracowników administracji i 

obsługi (podniesienie kwoty minimalnej i ujednolicenie wartości punktu). 

Niestety po przeprowadzonym sondaŜu nadal istnieją duŜe, nie mające 

odniesienia merytorycznego róŜnice płac między poszczególnymi placówkami, 

stąd potrzeba kolejnych działań ograniczających nieuzasadnione „kominy 

płacowe”.  

4. Dzięki determinacji związku (czytaj wyŜej) nastąpiło podniesienie procentowej 

wysokości podwyŜek pracownikom niepedagogicznym. 

5. Niestety ciągłym problemem jest uczestnictwo naszych przedstawicieli w 

zebraniach organizowanych przez WE UM z dyrektorami katowickich szkół. 

Jest to problem pomimo naszych ciągłych interwencji. 

6. Stałe uczestnictwo w uroczystościach miejskich i szkolnych. 

7. Udział w negocjacjach z władzami miasta w kwestiach regulaminów 

wynagradzania nauczycieli, podwyŜek dla pracowników niepedagogicznych . 

Nasz związek stoi na stanowisku podwyŜki dodatku za wychowawstwo (brak 

uzgodnień z miastem). 

8. Nasza komisja  uzgadniała i opiniowała szereg wewnętrznych regulaminów 

dotyczących warunków pracy, premiowania, wynagradzania, nagród 

dyrektora. Na pierwszy plan wysunęła się kwestia nowych regulaminów 

premiowania pracowników niepedagogicznych. Władze miasta w wyniku 

kontroli PIP a t takŜe działań związku zmieniły podejście do premii jako 

składnika „regulaminowego”. Komisja nie podpisywała regulaminów, w 

których kryteria przydziału premii były niejasne i mało czytelne. 



9. Wskutek pojawienia się dokumentów „Wewnątrzszkolna Polityka 

Antymobbingowa”, Komisja krytycznie ustosunkowała się do w/w pism, 

uwaŜając je za próbę likwidację problemu poprzez  jego „kanalizowanie”. 

Kontrola PIP potwierdziła niejasność dokumentu i jego wady prawne. 

10. Wskutek zdecentralizowania ZFŚS odbyła się konferencja szkoleniowo – 

wyjaśniająca z dyrektorami zainteresowanych placówek (współpraca z ZNP) 

na temat prawnego usytuowania ZFŚS. Odbyło się szereg rozmów i uzgodnień 
w kwestiach powstawania i aneksów do regulaminów, następnie ich zmian ( 

ponad 80 placówek). 

11. Przewodnicząca wzięła udział w trzydniowym posiedzeniu komisji ds. nagród 

Prezydenta Katowic. 

12. Udział w komisji ds.  nagród Kuratora, przyznawania Medalu KEN, KrzyŜy 

Zasługi. 

13. Stały udział w zatwierdzaniu zmian Regulaminu ZFŚS i udzielania zapomóg 

zdrowotnych dla nauczycieli. 

14. G. Korus, uczestniczyły aktywnie w pracach komisji egzaminacyjnych i 

kwalifikacyjnych awansu zawodowego nauczycieli.  

15. W licznych komisjach konkursowych na stanowiska dyrektorów placówek 

oświatowych brali udział: G. Korus, K. Wójcik, M. SpręŜyna, B. Bednarczyk, 

E. Karwańska, E. Porządnicka- Lamch, I. Krzempek, A. Hołdan. 

16. G. Korus uczestniczy w działaniach komisji typującej kandydatów na 

stanowiska doradców metodycznych. 

17. Rozmowy w kuratorium w sprawie podstaw prawnych i niejasności w 

kwestiach awansu zawodowego (staŜ), czasu pracy nauczyciela, stosowania 

praktyk dyskryminacyjnych. 

18. Udział Przewodniczącej w zebraniach kół w ZPSM,  Szkole Podstawowej nr 

10, Zespołu Szkół Zawodowych nr 5. 

19. Uczestnictwo w pracowniczym zebraniu w Pałacu MłodzieŜy w sprawie 

premiowania. 

20. Typowanie przedstawicieli związku do komisji socjalnych w placówkach. 

21. Rozmowy z dyrektorem ZPSM. 

22. Udział Przewodniczącej w wyborach SIP w II LO. 

 

IV. Interwencje 

1. Przewodnicząca  interweniowała w sprawach: 

                       -  podwaŜania kwalifikacji nauczycieli w Zespole Szkolno- Przedszkolnym, 

                        - wsparcia działań w kole w ZSZ i O nr 5 ( w kuratorium, w mieście), 

                        - obrony nauczycieli wobec dyskryminacji i złego zarządzania w Zespole 

                           Szkolno- Przedszkolnym (udział w konferencji RP w lutym) 

                        - nieprzejrzystości działań dyrektora w polityce finansowej i kadrowej 

                          (niejasność przyznawania dodatku motywacyjnego, nagminne podpisywanie 

                          umów na czas określony, krótszy niŜ rok szkolny) w Szkole Policealnej, 

                        - udzielenia kar porządkowych upomnienia i działań naruszających godność 
        pracownika ( rozmowy z dyrektorem placówki, pismo w sprawie 

        konieczności uczestniczenia związkowca w rozmowach dotyczących prawa 

        pracy ze związkowymi prawnikami, kuratorium, w WE wsparcie  

        w pozyskaniu pełnomocnika ds. mediacji, ), 

     - dofinansowania doskonalenia nauczycieli korzystających z kursów 

        kwalifikacyjnych  (rozmowy w Wydziale Edukacji UM), 

     - standardów zatrudnienia i kryteriów zwalniania nauczycieli z art. 20 KN, 



     - złego trybu zwolnienia pracowników 

     - funkcjonowania ZFŚS, 

     - sposobu protokółowania posiedzeń rad pedagogicznych ( rozmowy w WE 

        kuratorium), 

     - uczestniczyła w rozmowie w kwestii oceny pracy nauczyciela, w komisji 

       odwoławczej od oceny, 

     - praktyk mających znamiona mobbingu w placówkach oświatowych,  

     - funkcjonowania ZFŚS w MłodzieŜowym Domu Kultury, 

     - nieprawidłowościach w zarządzaniu w II LO (pismo do PIP), 

     - zwolnień pracowników niepedagogicznych z winy pracodawcy, 

     - wyjaśnienia pisma ZNP do MEN w sprawie kwalifikacji nauczycieli 

        zatrudnianych w ZSzP 

     -nieprawidłowej zmianie warunków płacy pracownikowi obsługi (m.in.sondaŜ) 
     - wyjaśnienia prawidłowości naliczania zasiłków w oparciu o orzeczenie TK  

       z czerwca 2008 r. ( sporządzenie wzoru wniosku oraz akcja uświadamiająca). 

Interwencje były wielowątkowe, długofalowe. Niestety z powodu inercji organów 

prowadzących i bagatelizowania spraw przez kuratorium pojawiają się ciągle 

nowe wątki i sporne kwestie, kontynuacja  w 2009 roku. 

2. Pomoc prawna: 

-  w konstruowaniu szeregu pism w obronie stanowiska pracownika,  

- w zakresie regulaminów przyznawania dodatku motywacyjnego, statutów 

   placówek 

- konstruowania pozwów do sądu pracy, 

- właściwego obliczania wysokości nagród jubileuszowych, 

- przejścia na wcześniejszą emeryturę, 
- w sprawie prawidłowego przeprowadzenia oceny pracy nauczyciela  

   i udzielania urlopu wypoczynkowego, 

- podwyŜek w czasie urlopu dla poratowania zdrowia, 

- zasad przejścia na urlop dla poratowania zdrowia, w stan nieczynny 

- w sprawie trybu awansu zawodowego, konstruowania dokumentacji, 

- w przeciwdziałaniu mobbingowi, 

- w organizacji sprzeciwu wobec obarczania wychowawców kolejnymi 

  działaniami socjalnymi, 

- dokumentowania czasu pracy nauczyciela, 

- funkcjonowania Ustawy o ZFŚS, 

- wyborów SIP, 

- w uzyskaniu wsparcia finansowego z funduszu socjalnego, 

- w sprawie kwalifikacji nauczycieli zawodu. 

3.  Działania w zakresie nabywania uprawnień emerytalnych, przechodzenia na 

     emeryturę, naliczania świadczeń emerytalnych  (Regionalna Sekcja Oświaty, 

     związkowi prawnicy, pismo do Sekcji Krajowej, rozmowy w ZUS). 

  

 

 

V. Promocja związku 

1. Udział przedstawicieli komisji w świętach narodowych,  Rocznicy Tragedii 

Górników KWK „Wujek” (Udział w finale konkursu ogólnopolskiego 

organizowanego przez NSZZ „Solidarność” i IPN ). 

2. Współorganizacja: 

- 2 wyjazdy (wiosną i jesienią) do teatru w Krakowie, 



- na kulig na Kubalonce. 

                  3.   Przewodnicząca bierze udział w działaniach Śląskiej Społecznej Rady 

                        Oświatowej. 

                   4. Zawarto porozumienie o współdziałaniu Komisji Międzyzakładowej, ZNP 

                       i Katowickiej Rady Rodziców w kwestii poprawienia warunków pracy 

                       pracowników oświaty. 

                  5.   Udział Przewodniczącej w koncertach organizowanych przez ZPSM. 

 

 

VI. Sprawy socjalne, działalność kulturalno-oświatowa, Sekcja Emerytów. 

- Przy KM działa Sekcja Emerytów prowadzona przez E. Drwal  odbyło się spotkanie 

   boŜonarodzeniowe z udziałem młodzieŜy ze Szkoły Muzycznej. 

      - Zorganizowano moŜliwość dofinansowania do wyjść kulturalno – rekreacyjnych. 

        Zmieniono uchwałę na moŜliwość zmiany dofinansowania (w tej samej wysokości 

        40 zł) „Paczki – upominku dla związkowca”. Na te cel wydatkowano – 7971,46.  

         Z zasiłkami kwota 10 171, 46. 

      - Udzielono pomocy finansowej, w formie zapomogi, związkowcom – przeŜywającym 

        długotrwałą, cięŜką chorobę. 
      - Wsparto wyjazd, jako przedstawiciela NSZZ „Solidarność” na zawody sportowe  

         (II miejsce w kraju) oraz na Mistrzostwa Świata w tenisie stołowym. 

      

 

 

 
   


